

HdBA-Literature Review no.7 (Io1 – Literature Review)	
Title	Mentally ill persons in SGB II: Situation and care (Psychisch Kranke im SGB II: Situation und Betreuung)
Author	Frank Oschmiansky, Sandra Popp, Prof. Dr. Steffi Gerlinde Riedel-Heller, Dr. Michaela Schwarzbach, Dr. Uta Gühne, Dr. Peter Kupka
Year	2017
Type (article, report, book etc)	report
No of Pages	259
Language	german
Reference (APA style)	Oschmiansky, et al. 2017
Source (link)	http://doku.iab.de/forschungsbericht/2017/fb1417.pdf
Summary	<p>According to current research results, almost one third of the population between the ages of 18 and 79 in Germany develops a mental disorder in the course of a year. This includes all mental illnesses regardless of their severity. In addition to diseases with a slight manifestation, e. g. For example, in the case of a mild depressive episode, more severe forms of illness such as schizophrenia or recurrent depressive disorders were also recorded. It is assumed that about one to two percent of the adult population between 18 and 65 years of age are seriously and chronically mentally ill. Mental illnesses are often accompanied by serious impairments of psychosocial functions, which in turn make it difficult for those affected to participate in various areas of life. For example, mental illnesses are often associated with considerable negative effects on the work and employment situation of those affected.</p> <p>(Nach aktuellen Forschungsergebnissen erkrankt in Deutschland knapp ein Drittel der Bevölkerung zwischen 18 und 79 Jahren im Verlauf eines Jahres an</p>

	<p>einer psychischen Störung. Darunter fallen alle psychischen Erkrankungen unabhängig vom Schweregrad. Neben Erkrankungen mit einer leichten Ausprägung, z.B. einer leichten depressiven Episode wurden hierbei auch schwerere Erkrankungsformen wie beispielsweise Schizophrenien oder rezidivierende depressive Störungen erfasst. Es wird vermutet, dass etwa ein bis zwei Prozent der Erwachsenenbevölkerung zwischen 18 und 65 Jahren schwer und chronisch psychisch krank sind. Psychische Erkrankungen gehen oftmals mit gravierenden Beeinträchtigungen psychosozialer Funktionen einher, die wiederum die Teilhabe der Betroffenen in verschiedenen Lebensbereichen erschweren. So sind psychische Erkrankungen häufig mit erheblichen negativen Auswirkungen auf die Arbeits- und Erwerbssituation der Betroffenen verbunden.)</p>
<p>Does the paper refer to People with Mental Health Problems, NEETs or MH NEETs?</p>	<p>People with mental health problems</p>
<p>What types of intervention or methodology of career counselling / vocational training / career intervention or good practice are mentioned?</p>	<ul style="list-style-type: none"> • The employment situation should be addressed in the first contact and continuously monitored over the course of the process. • Treatment, vocational rehabilitation and reintegration into work should not be considered in isolation, but should be closely linked take place. • Work or vocational reintegration should be a quality indicator of successful treatment. • The resources needed to achieve the goal and the potential of the patient such as self-confidence, motivation, hope and interests throughout the course of treatment and rehabilitation be strengthened. • Particular attention should be paid to relapse prevention (e.g. by strengthening self-management), as new mental health crises can have a negative impact on rehabilitation or employment. • For professionals, affected persons and their families, sufficient information should be provided on the possibilities of vocational rehabilitation, which enable participatory decision-making for those affected.

	<ul style="list-style-type: none"> • The use of specific vocational training approaches (e.g. vocational lycinnological approaches to the training of social skills or cognitive skills) should be taken into account more than before (P.228ff.) • Bereits im Erstkontakt sollte die Beschäftigungssituation thematisiert und im Verlauf kontinuierlich nachgehalten werden. • Behandlung, berufliche Rehabilitation und Reintegration in Arbeit dürfen nicht losgelöst voneinander betrachtet werden, sondern sollten eng miteinander verknüpft erfolgen. • Arbeit bzw. berufliche Wiedereingliederung sollte ein Qualitätsindikator für eine erfolgreiche Behandlung darstellen. • Die zur Zielerreichung notwendigen Ressourcen und Potenziale der Patientin bzw. des Patienten wie Selbstvertrauen, Motivation, Hoffnung und Interessen über den gesamten Behandlungs- und Rehabilitationsverlauf gestärkt werden. • Besondere Aufmerksamkeit sollte der Rückfallprophylaxe (z.B. durch Stärkung des Selbstmanagements) geschenkt werden, da erneute psychische Krisen den Rehabilitations-verlauf bzw. die Erwerbstätigkeit negativ beeinflussen können. • Für Behandlerinnen und Behandler, Betroffene und ihre Angehörigen sollten ausreichende Informationen zu den Möglichkeiten der beruflichen Rehabilitation zur Verfügung stehen, die eine partizipative Entscheidungs-findung der Betroffenen ermöglichen. • Die Anwendung spezifischer berufsorientierter Trainingsansätze (z.B. auf den beruflichen Kontext gerichtete Ansätze zum Training sozialer Kompetenzen oder kognitiver Fertigkeiten) sollten stärker als bisher Berücksichtigung finden. (S. 228ff.)
<p>Does the paper mention any specific tools used during the work integration process (evaluation, counselling etc)? In case the paper refers to a good practice provide a brief description.</p>	<p>Recommendations for identifying and clarifying mental health problems</p> <ul style="list-style-type: none"> • additional profiling after the initial interview, enough time for counselling • guidance for professionals to identify and address mental illness <p>Recommendation for mediation process</p>

	<ul style="list-style-type: none"> • Improving the quality of advice through training of specialists (p. 228 ff.) <p>Empfehlungen zum Erkennen und Abklären psychischer Probleme</p> <ul style="list-style-type: none"> ▪ zusätzliches Profiling nach dem Erstgespräch Anzusprechen mit ausreichendem Zeitfenster ▪ Handlungsanleitung für Fachkräfte, um psychische Erkrankungen zu erkennen und anzusprechen <p>Empfehlung um Vermittlungsprozess Steigerung der Beratungsqualität durch Schulung der Fachkräfte (S. 228 ff.)</p>
<p>Does the paper mention any barriers in the work integration process produced by family members, MH professionals or careers counselors?</p>	<p>-</p>
<p>Main Conclusions (in bullets)</p>	<ul style="list-style-type: none"> • See above • Improve collaboration between job centers and other network partners <ul style="list-style-type: none"> • Siehe oben • Verbesserung der Zusammenarbeit zwischen den Jobcentern und den weiteren Netzwerkpartnern